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„ Süllyedni látszik a megye baromfi-iparának zászlós hajója !?" címmel a Házszabály 91 .
§-a alapján kérdést kívánok benyújtani Burány Sándor foglalkoztatási és munkaügyi miniszter
úrhoz, amelyre a választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter úr!

Süllyedni látszik a Szabolcs-Szatmár-Bereg megye baromfi-iparának zászlós hajója . A nagy
múltú kisvárdai baromfifeldolgozó üzem végóráit éli .

A baromfifeldolgozó 391 főt érintő csoportos létszám leépítési, elbocsátási szándékot jelentett
be a Munkaügyi Központ kisvárdai kirendeltségén . Ezzel megpecsételődött mind az üzem,
mind a dolgozónak sorsa .

A jelenleg csődeljárás alatt álló, a Hajdú-Bét Rt. tulajdonát képező gyár 1976
szeptemberében Hunniacoop néven kezdte meg termelését . A 80-as években a sikeres háztáji
integráció révén sok család köszönhette boldogulását / ,,megtollasodását" /a vállaltnak .

A rendszerváltást követően a Hunniacoop1992 augusztusában a Hajdú-B& Rt. tulajdonába
került . Azonban az akkor már cégcsoportként működő Hajdu-B& sem volt képes
finanszírozni termelését, eladósodott, részvényeinek többségi tulajdona a szocialistákhoz
közelálló Wallis Rt birtokába, a 2000-2001-ben .
A Hajdú-M Rt . január 29-től felszámolás alatt áll .

A Hajdu-Bét Rt az utóbbi időkig Magyarország piacvezető baromfiipari cége volt. A
cégcsoporthoz tartozó 4 vágóhíd- és feldolgozó között kiemelkedően jó gazdasági és minőségi
eredményeket produkált a kisvárdai üzem . Üzemi eredményét, minőségi mutatóit tekintve a
cégcsoporton belül folyamatosan az élen végzett . Magyarország legjobb ilyen üzemei között
tartják számon .
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A kisvárdai üzem rendelkezik mind az ISO 9002, mind az ISO 14001 minőségbiztosítási és
környezetirányítási (KIR) rendszer tanúsítványával . Az üzem teljes egészében EU-
kompatibilis, több olyan európai nagykereskedelmi cég auditálta, amely a legigényesebb
piacokra / Anglia, Német- és Franciaország, stb ./ szállít .

A csődhelyzet okát a hozzáértők alapvetően két okra vezetik vissza .

Elsőként a piac telítettségét, a délkelet-ázsiai, ill . a brazil baromfi dömpinget szokták
emlegetni.
Másodikként azonban egyöntetű a vélemény, hogy a csúcsvezetés hozzá nem értése, a rövid
távú és egyoldalú pénzügyi szemlélet is hozzájárult a csődhöz . A cégcsoport felső
vezetésének luxusát és fényűzését, a felduzzasztott létszámú irányítási szervezetek /mind
Debrecenben, de még inkább Budapesten/ költségét- a mégoly hatékonyan működő - termelő
üzemek nem voltak képesek fedezni .

A Hajdú-136t Rt több, mint 20 milliárd / húsz ezer millió! / forint tartozást halmozott fel .
Több, mint 5 milliárd forinttal tartozik csak a baromfi termelőknek .

A termelők feljelentése alapján eljárás indult jelentős kárt okozó csalás gyanújával .

Sajtóértesülések szerint a termelők arra is kíváncsiak, hogy a szocialistákhoz közeinek
mondott tulajdonost, a Wallis Rt-t milyen felelősség terheli a Hajdú-Bét ilyen arányú
eladósodásában, milyen pénzeket vett ki kapcsolt vállalkozásain keresztül a Hajdú-Bét Rt-
ből?!

A gyárbezárás miatt elbocsátott 391 munkavállalóval együtt, mint a térség országgyűlési
képviselője érdeklődéssel várom a termelők kérdéseire adandó ( ?!) válaszokat .

A megoldás persze nem /csak/ sőt elsősorban nem ez . A felelősök példás büntetésén túl,
sokkal fontosabb az, hogy mi lesz annak a 391 kitűnő szakembernek a sorsa, aki ilyen
eredményeket produkált az elmúlt évtizedekben .
Kérdezem Miniszter urat, milyen lehetőséget lát arra, hogy a Hajdú-Bét Rt kisvárdai gyára,
i ll . az azt kiszolgáló termelő kapacitások / elsősorban a csirkenevelő ólak/ továbbra is egy
egységként, lehetőleg magyar kézben működjenek .
Milyen lehetőséget lát a magyar baromfiágazat súlyos válságának megoldására .
Elegendőnek tartja-e azt a /még Draskovics előtti/ 4 milliárd forintot, amely a 2004 évi
költségvetésben a baromfi ágazat támogatására rendelkezésre áll .

Ezúton és innen is kérem Miniszter urat, a megyei MSZP-s képviselőket is, járjanak közbe,
személyes befolyásukat is vessék latba annak érdekében, hogy kormányzati szinten is
támogassák Kisvárda város egyik legjelentősebb foglalkoztatójának megmaradását, 391
munkahely megmentését!

Várom válaszát!

Kisvárda, 2004 . február 8 .

Borkő Károly
Fidesz - Magyar Polgári Szövetség
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